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توصیه های محسنی اژه ای به اعضای 
هیئت تحقیق و تفحص از بورس

ســرویس سیاسی- حجت الاســام  محسنی 
اژه ای، در نشســت با اعضای هیئت تحقیق و تفحص 
از ســازمان بورس و بازار سرمایه، تحقیق و تفحص را 
از ابزارهای مهم نظارتی مجلس دانســت و اظهار کرد: 
در مقوله پراهمیت تحقیق و تفحص بعضاً گایه هایی 
دوطرفه از ســوی نمایندگان مجلس و مسئولان قوه 
قضاییه مطرح می شــود؛ نمایندگان از طولانی شدن 
فرآیند رســیدگی قضایی و مشخص نبودن نتیجه در 
باب گزارشات ارجاعی تحقیق و تفحص گایه مندند 
و در ســوی مقابل این گایه در قوه قضاییه از مستند 
و متقن نبودن گزارش های تحقیق و تفحص مجلس، 
کلی بودن این گزارش ها و همچنین ضمیمه  نشــدن 

مستندات کافی به آن ها وجود دارد.
رئیس دستگاه قضا بر همین اساس از نمایندگان 
مجلــس و اعضای هیئت های تحقیق و تفحص خانه 
ملت در باب موضوعات مختلف خواست تا با عزمی 
راســخ در راســتای تقویت و تحکیم همکاری با قوه 
قضاییه جهت اتقان، شفافیت، مستدل و قابل دفاع بودن 
گزارشات و پرونده های تحقیق و تفحص، اقدام کنند.

رئیس عدلیه همچنین تاکید کرد در قوه قضاییه هم 
عزم، جزم خواهد بود که با سرعت گزارشات تحقیق و 

تفحص به نتیجه برسد.
رئیس قوه قضاییه تحقیق و تفحص از ســازمان 
بورس و بازار ســرمایه را از موضوعات بســیار حائز 
اهمیت دانست و با برشمردن دلایل این اهمیت، گفت: 
موضوع بورس، دربرگیری بالایی در جامعه دارد و چند 
۱۰ میلیون از افراد جامعه که عمدتاً از طبقات متوسط 
و پایین هســتند، در این بازار اقدام به ســرمایه گذاری 
کرده اند و بعضاً عاوه بر دارایی خود، سرمایه اعضای 

خانواده شان را نیز به این بازار آورده اند.
رئیس عدلیه افزود: همچنین باید به این مهم نیز 
اشاره کرد که بخش قابل توجهی از افرادی که در بازار 
بورس متضرر شدند از آگاهی و شناخت لازم نسبت 
به فرآیندها و سازوکارهای این بازار برخوردار نبودند 
و در زمینه آگاهی بخشی و اطاع رسانی به آن ها جهت 
جلوگیری از متضرر شــدن شان، اقدامات مقتضی از 

سوی بخش های ذی ربط صورت نگرفت.
محسنی اژه ای، بورس و سرمایه گذاری مردم در 
این بازار را به مثابه فرصتی دانســت که باید از آن در 
جهت هدایت نقدینگی و منابع مالی به سمت تقویت 
توان تولیدی کشور و رشد اقتصادی بهره برده می شد 
و در همین راســتا گفت: اکنون که از فرصت مطلوب 
بهره گیری از ظرفیت بورس و سرمایه گذاری مردم در 
این بازار به نحو مطلوب اســتفاده نشد و مشکات و 
آسیب هایی به دنبال آن برای چند ۱۰ میلیون نفر از مردم 
ایجادشده، دشــمنان نیز در پی سوء استفاده و پیشبرد 

اغراضشان به واسطه این مشکل و آسیب هستند.
رئیــس قوه قضاییــه با تاکید بر اینکه بواســطه 
دربرگیری بالای قضیه بورس، اغماض و چشم پوشی 
نسبت به جرائم و تخلفات افرادی که در این رابطه احیاناً 
خیانت یا کوتاهی و قصور کرده اند، به هیچ وجه پذیرفته 
نیست، گفت: هیئت تحقیق و تفحص از سازمان بورس 
و بازار ســرمایه، باید گزارشی جامع، متقن و مستند را 
تدوین کنند و دســتگاه قضایی نیز در تحقق این مهم 
از هیچ کمک و مســاعدتی بــه هیئت مزبور فروگذار 
نخواهد کرد. رئیس عدلیه با اشــاره به مأموریت خود 
به سازمان بازرسی کل کشور جهت کمک و مساعدت 
همه جانبه به هیئت تحقیق و تفحص از سازمان بورس 
و بازار ســرمایه، به فعال بودن شعب ویژه رسیدگی به 
تخلفات و جرائم بورسی در دادگاه و دادسرا و همچنین 
آمادگی دستگاه قضایی برای تعیین شعبه مخصوص 

هیئت تحقیق و تفحص از سازمان بورس اشاره کرد.
رئیس دســتگاه قضا همچنین از دستور خود به 
دادستان کل کشور جهت ورود به موضوعات بورسی 
حســب اقتضاء و ایفاگری نقش مؤثــر و فعال تر در 

شــورای عالی بورس به منظور انتفاع حداکثری مردم 
و ســرمایه گذاران خرد و حقیقــی این بازار خبر داد و 
تصریح کرد: حدود ۳ ماه است که شخصاً پیگیر تعیین 
تکلیف گزارشــات سازمان بازرســی پیرامون مقوله 
بورس و پیگیری و تعقیب تخلفات و جرائم احتمالی 

رخ داده در این بازار هستم.
محســنی اژه ای در ادامه چنــد توصیه مهم را به 
اعضــای هیئت تحقیق و تفحص از ســازمان بورس 
مطرح کرد و گفت: در جریان تحقیق و تفحص باید با 
اتخاذ تدابیر و راهکارهایی تخصصی و عالمانه، تمامی 
ابعاد و زوایای مقوله بورس شفاف و روشن شود تا هم 
شرایط استیفای حقوق مردم فراهم گردد و هم از بروز 
مشکات و آسیب های مشابه بعدی پیشگیری شود و 
جنبه بازدارنده موضوع نیز تقویت شود.تدوین و نهایی 
کردن گــزارش تحقیق و تفحص در کوتاه ترین زمان 
ممکن با »استفاده از نیروی انسانی بیشتر« و »بهره گیری 
از ظرفیت ها و امکانات دســتگاه های نظارتی« توصیه 
دیگر قاضی القضات به اعضای هیئت تحقیق و تفحص 

از سازمان بورس بود.
رئیــس قوه قضاییــه در ادامه پیشــنهادی مهم، 
عملیاتی و تاثیرگذار به اعضای هیئت تحقیق و تفحص 
از ســازمان بورس ارائه کرد و خطاب به آن ها گفت: با 
توجه به زمانبر بودن فرآیند نهایی شدن، قرائت و ارجاع 
گزارشات تحقیق و تفحص، اعضای هیئت تحقیق و 
تفحص از سازمان بورس می  توانند در طول بررسی ها 
و تحقیقات خود، به محض مشــاهده تخلف و جرم، 
موضوع را موردی با ســرعت و فوریت به هیئت های 
رســیدگی به تخلفات، شعبه دادســرا و سایر مراجع 
قضایــی ارجاع دهند تا هم از گســترش دامنه تخلف 
و جرم جلوگیری شــود و هم در حصول نتیجه نهایی 

تحقیق و تفحص، تسریع و تسهیل صورت گیرد.
در این نشســت اعضای هیات تحقق و تفحص 
مصادیقی از تخلفات در بورس طی سال های گذشته 
و همچنیــن دوره فعلی بیان کردند که رئیس عدلیه از 
نمایندگان خواست همین موارد هم به فوریت جهت 
رســیدگی به دستگاه قضا ارسال شود. رئیس دستگاه 
قضا با اشاره به اهتمام و عزم جدی دکتر خداییان رئیس 
سازمان بازرســی کل کشور بر امر تکمیل گزارشات 
ناظــر بر تخلفات و جرائم احتمالــی رخ داده در بازار 
بورس و پیگیری و تعقیب این مقوله مهم، گفت: تاکید 
مستمر و همیشــگی ما به سازمان بازرسی کل کشور 
تعقیب و پیگیری موضوعات مورد رسیدگی تا حصول 
نتیجه نهایی است و در قضیه بورس نیز این مهم صادق 
است و ما امیدواریم اعضای هیئت تحقیق و تفحص از 
سازمان بورس نیز با همکاری همه دستگاه های ذیربط 
گزارشی جامع، مستند و متقن را که حائز بازدارندگی، 

آسیب زدایی و جهات پیشگیرانه باشد، تدوین و ارائه 
کنند.

هیئت تحقیق و تفحص از بورس و بازار سرمایه، 
دست نیاز خود را به سوی قوه قضاییه دراز کرده است
پیش از سخنان رئیس قوه قضاییه، حجت الاسام 
»ســیدناصر موسوی لارگانی« رئیس هیئت تحقیق و 
تفحص از بورس و بازار سرمایه، با اشاره به آغاز به کار 
این هیئت از آبان ماه امســال، از چندین مورد مکاتبه با 
سازمان بورس و اوراق بهادار طی مدت اخیر خبر داد.

لارگانی افزود: هیئت تحقیق و تفحص از بورس 
و بازار سرمایه، دست نیاز خود را به سوی قوه قضاییه 
دراز کرده و امیدوار است که با به ثمر نشستن و نتیجه 
دادن این تحقیق و تفحص، اعتماد از دست رفته مردم 
به بورس و بازار ســرمایه ترمیم شــود. وی در ادامه، 
»تعارض منافع« را مهمترین ریشه وقوع فساد در بورس 
دانست.لارگانی بر »ضرورت ممنوع الخروجی برخی 
تصمیم سازان بازار سرمایه« نیز تاکید کرد. وی »ضعف 
بنیادین ناظر بازار سرمایه« را یکی دیگر از آسیب های 
موجود بازار بورس دانست.  لارگانی در ادامه سخنان 
خود، ترک فعل برخی مسئولان سازمان بورس و اوراق 
بهادار در زمینه عدم توسعه بورس در مناطق برخوردار 
کشــور، انتصاب مدیران فاقد تجربه و اطاعات کافی 
و لازم در بازار ســرمایه و همچنین عدم آموزش کافی 
به ســهامداران را از دیگر آسیب ها و مشکات حوزه 

بورس و بازار سرمایه طی دو سال گذشته عنوان کرد.
در ادامه سایر اعضای هیئت تحقیق و تفحص از 
بورس و بازار سرمایه به بیان نقطه نظرات خود در باب 
»ضرورت پشتیبانی های قضایی و حقوقی عدلیه از هیئت 
تحقیق و تفحص از بورس و بازار سرمایه«، »ایجاد شعبه 
خاص برای رسیدگی به پرونده های تخلفات بورس 
و بازار ســرمایه«، »ضرورت بازپس گیری دارایی های 
غیرمشروع متخلفان بورســی«، »جلب اعتماد مجدد 
مــردم به بورس و بازار ســرمایه«، »ایجاد انگیزه برای 
مــردم جهت کمک به اقتصاد ملی«، »لزوم شناســایی 
و برخورد بــا منافذ و رانت هــای اطاعاتی موجود 
در بورس«، »رســیدگی به ابهامــات موجود در زمینه 
فعالیت شرکت های حقوقی در بورس«، و »ضرورت 

پاسخگویی روسا و مسئولان وقت بورس« پرداختند.
همچنین در این نشست، اعضای هیئت تحقیق 
و تفحص از بورس و بازار ســرمایه، از عملکرد رئیس 
قوه قضاییه و ورود فنی و تخصصی در زمینه هایی نظیر 
»مبارزه جدی و قاطعانه با مفســدان اقتصادی«، »اقدام 
انقابی در زمینه تخریب ساخت وسازهای غیرمجاز در 
حریم و بستر رودخانه ها« و »تاش های بی وقفه برای 
کاستن از مشکات مردم در مراجع قضایی«، تشکر و 

قدردانی کردند.

رییس قوه قضاییه گفت: هیئت تحقیق و تفحص از سازمان بورس باید گزارشی جامع، متقن و مستند را تدوین کند و دستگاه قضایی نیز
 در تحقق این مهم از هیچ کمک و مساعدتی به هیئت مزبور فروگذار نخواهد کرد.

سرویس سیاســی- یک فعال سیاسی 
اصاح طلب گفت،: تغییر قانون اساسی یک 
تیغ دو لبه اســت که می تواند ما را به پسرفت 
بکشاند یا براساس نیاز واقعی مردم و شرایط 
زمانــه تغییر کند. محمدعلــی ابطحی فعال 
سیاســی اصاح طلب ، درباره مطرح شدن 
بازنگری در قانون اساسی توسط اصولگرایان 
گفت: بر اســاس راهــکاری که خود قانونی 
اساســی برای اصاح آن داده است، از دوران 
آقای خاتمی تا به امروز، هیچ وقت استقبالی از 
تغییر قانون اساسی نشده است. علت این بوده 
است که بسیاری از اصول مترقی قانون اساسی به ویژه در بخش حق مردم و آزادی 
اجتماعی که بخش های بســیار خوب قانون اساسی است، به آن عمل نمی شود و 
نگرانی این را داشتیم که با این تغییرات، به اصول مترقی قانون اساسی بیشتر آسیب 
بزند و ممکن بود با توجه به آنکه به جامعه بازتری نیاز باشد آن فضا بسته شود و 
به همین علت، همیشــه نگران تغییر قانون اساسی که توسط خود آن تعیین شده، 
بوده و هســتیم.   وی افزود: امروز تصور بر این اســت که اگر قانون اساسی، محور 
واقعی رفتار عمومی در جامعه باشد، مشکل جدی ندارد اما مشکل عمدتا این است 
که به صورت گزینشی به اصول قانون اساسی توجه می شود یعنی به حقوق مردم 
کم توجهی شده اما در عوض حقوق حاکمیت خیلی در آن بولد و پررنگ می شود. 
به همین دلیل، تغییر قانون اساسی یک تیغ دو لبه است  یعنی می تواند ما را به پسرفت 
بکشاند و هم می تواند نیازهای واقعی مردم را ببیند و بر اساس آن و شرایط زمانه 
تغییر پیدا کند. اما تغییری که خود قانون اساســی پیش بینی کرده می تواند آسیب 
جدی به اصول مترقی قانون اساســی بزند. این فعال سیاسی اصاح طلب درباره 
اینکه یکی از تغییرات پیشنهادی اصولگرایان، احیای دوران نخست وزیری و نقش 
جدی احزاب داشته است، گفت: در تغییرات قانون اساسی، باید هیئت تصمیم گیر 
در تنظیم پیش نویس قانون اساسی، از جایی و ترکیبی باشد که نمایندگان اقشار ملت 
و نه بخش مشخصی از جمع مردم در آن حضور داشته باشند، تا بتوانند پیش نویس 
قانون اساسی را بنویسند. وی تصریح کرد: مسئله اداره کشور به نوع رفتار حاکمیت 
برمی گردد. اگر با این رفتار نظارتی که امروز باعث انتخاب نمایندگان فعلی شد که 
بتوانند جمع محدود و مشخصی در پارلمان حضور داشته باشند، پیش برویم و نتیجه 
آن منجر به تصمیمی درباره حذف انتخابات ریاست جمهوری شود، می تواند به 
آزادی اجتماعی و جمهوریت آسیب بزند. اما اگر واقعا جامعه حزبی شکل بگیرد و 
بر اساس تصمیمات و رای حزب، نخست وزیر انتخاب شود، می تواند شیوه مفیدی 

باشد. اما اساسا انتخاب مقام نخست وزیری به عملکرد بستگی دارد.
ابطحی درباره اینکه آیا اصولگرایان می توانند اصاح قانون اساسی را در این 
دوره اجرایی کنند، گفت: طبیعتا در این موضوع حساس، یک جناح سیاسی کشور 
نمی تواند تصمیمی بگیرد و بیشــتر به نظرات رهبری و تصمیمات کان کشــور 

برمی گردد که از نهادهای بالادستی باید اصاح شود.

سرویس سیاســی- یک فعال سیاسی 
اصاح طلب گفت: بحثی کــه اصولگرایان 
درباره اصاح قانون اساســی از آن صحبت 
می کنــد احتمالا فقط مربوط بــه تغییر نظام 

ریاستی به پارلمانی است.
علی صوفی فعال سیاسی اصاح طلب 
درباره مطرح شدن اصاح قانون اساسی توسط 
اصولگرایان و اینکه با توجه به وضعیت امروز 
قانون اساسی، اصاح پذیر استیا خیر، گفت: 
البته قانون اساســی اصاح پذیر اســت و در 
همین قانون اساسی پیش بینی شده در مواقعی 

که لازم است، از طریق رهبری و مجلس سازوکاری تعریف شده و می توانند چنین 
درخواستی را بدهند تا در صورت تصویب، قانون اساسی بازنگری شود. کما اینکه 
در دوران امام خمینی )ره( نیز اصاح قانون اساسی به رفراندوم گذاشته و مردم آن 
را تصویب کردند. اما باید دید کسانی که پیشنهاد اصاح قانون اساسی را می دهند، 
رویکردشان چیست؟ آیا رویکرد آن ها برای تقویت جمهوریت نظام است یا تقویت 
احقاق حاکمیت مردم بر سرنوشتان است؟ آیا این رویکرد برای تغییر ساختار نظام 

در جهت تقویت احزاب به منظور سازوکار مشارکت مردم در حاکمیت است؟
وی افزود: قانون اساسی موارد بسیار خوبی دارد که معطل مانده و اگر اجرا شود 
بی نظیر است. اما مشکل نبود اراده و عزمی برای اجرای بدون تنازع قانون اساسی 
است. به هرحال قانون اساسی دارای نقاط قوتی است که می شود از آن استفاده کرد 
اما امروز بعضی از آن موارد خیلی پررنگ مورد استفاده است و بعضی از آن ها اساسا 
فراموش شده است. بنابراین باید دید کدام قسمت از قانون اساسی مدنظر است. به 
طور مثال در اصل ۵۲ قانون اساسی آمده مردم می توانند در نوشتن بودجه و تنظیم 
آن مشارکت داشته باشند و از آن طریق تمرین مشارکت انجام دهد. اما امروز قانون 
اساسی به شکلی قابل اجرا است که خواست مردم پیاده نشده و محقق نمی شود و 
به همین دلیل مردم ناراضی هستند. این فعال سیاسی همچنین در ادامه گفت: احتمال 
دارد موضوعی که آقای باهنر درباره تغییر قانون اساسی صحبت کردند درباره تغییر 
رویکرد نظام ریاســتی به نظام پارلمانی باشد. یعنی نظام امروز ما مانند همه جای 
دنیا پارلمانی باشد و احزاب قوی شکل گرفته و به دنبال سازماندهی مردم باشند و 
مردم بتوانند از طریق این احزاب در قدرت مشارکت کنند. چون طبق قانون وظیفه 
امروز احزاب، کســب، مشــارکت، نقد و اصاح قدرت است. اما به دلیل قدرت 
نداشــتن احزاب و سیستم نظارتی موجود این موضوع کا تعطیل است؛ چراکه 
تمام تاش احزاب این است که در قدرت مشارکت کنند اما امروز شورای نگهبان 
همــه کاندیداهای احزاب را رد صاحیت کرده و حتی به جریان اصولگرایی هم 
رسیده است. اما گاهی اوقات پیش می آید که اگر قانون اساسی را تغییر ندهند، بهتر 
است چون ممکن است دست روی نقاطی که امروز برای حاکمیت مزاحمت ایجاد 
می کند، بگذارند. صوفی درباره اینکه اگر تغییر قانون اساســی درباره اصاح نظام 
ریاستی به نظام پارلمانی باشد، می تواند بار دیگر مقام نخست وزیری را احیا کرده 
و نحوه مدیریت اجرایی کشور نیز بهتر شود یا خیر گفت: در حال حاضر احیای 
پست نخست وزیری تاثیر چندانی ندارد. در نظام نخست وزیری که من استاندار 
بودم آن شکل مزایایی داشت و رئیس جمهور نقش تشریفاتی داشت و از خود نیز 
سلب مسئولیت می کرد. حالا باید دید این رویکرد به سمت وحدت مدیریت است 
یا خیر. اگر قرار بر این باشد چه بسا ریاست جمهوری حذف شود و بگویند نظام 
رئیس جمهور نمی خواهد و پست هایی که توسط مردم انتخاب می شوند انتصابی 
خواهد شد که به نوعی این رویکرد باعث تضعیف جمهوریت نظام خواهد شد 
که باید در این مورد مراقب بود اما اگر قرار بر تقویت جمهوریت نظام است، باید 
نظام مجلس نیز تقویت شود و نمایندگان واقعی انتخاب شوند که در آن صورت 
احزاب باید نقش جدی داشته باشند.  وی همچنین افزود:  هر کس که ظنی دارد 
می خواهد قانون اساسی را تغییر دهد. این که کدام ظن درست است بحث دیگری 
است که نیازمند روشنگری و بحث های طولانی و فعال شدن صدا و سیما، میدان 
دادن به دست کسانی که رویکرد متفاوتی دارند، است. یعنی کسانیکه می خواهند 
قانون اساسی را تغییر دهند باید دید چه شورایی می خواهند داشته باشند اگر قرار 
است این شورا یکدست و متناسب با حاکمیت باشد فایده نداشته و معلوم است 
چه نتیجه ای حاصل می شود. اما اگر قرار است شورا ترکیبی باشد باید از گرایشات 
مختلف  و جریان های سیاسی کشور حضور داشته و تصمیمات دموکراتیکی در آن 
اتخاذ شود. اگر این موارد وجود نداشته باشد، نگران کننده است. صرفا تجدیدنظر در 
قانون اساسی نمی تواند مشکلی را حل کند بلکه بستگی به این دارد که کدام رویکرد 
و سازوکار قرار است اجرایی شود. چون عاوه بر رویکرد سازوکار نیز مهم است.

همچنین درباره اینکه این پیشــنهاد توسط روحانی مطرح شده بود اما به آن 
توجهی نشد و امروز این موضوع توسط اصولگرایان مطرح می شود، گفت: رویکرد 
آقــای روحانی تقویت نهــاد انتخابی بود. به این معنا که برخی از محدودیت های 
رئیس جمهور در تصمیم گیری ها برداشــته شود. به همین ترتیب با مطرح کردن 
رفراندوم مخالفت کردند. وی افزود: اما اگر رئیس جمهور بعضی از تصمیمات خود 
را مانند گرانی ارز، بنزین که در حوزه اختیارات خودش بود، به رفراندوم می گذاشت 
می توانست مدعی باشد آنچه که در حوزه اختیاراتش نیست، به رفراندوم گذاشته 
است. صوفی همچنین گفت: امروز چون تمام قوا یکدست شده است، اگر بخواهد 
بازنگری در قانون اساسی صورت بگیرد، موضوعی خارج از کنترلشان نیست. از 
نظر علمی و سیستمی، در هر تصمیمی تابع عددی هستیم که متغیرهایی دارد و اگر 
متغیرها قابل کنترل باشد، تصمیم گیری قابل اطمینان است اما اگر قابل کنترل نباشد 
در شرایط عدم اطمینان و ریسک قرار می گیرد. این فعال سیاسی گفت: اصولگرایان 
امروز احساس می کنند که می توانند بدون ریسک به رفراندوم مراجعه کند. مجریانی 
که می خواهند شــورایی را برای بازنگری تشکیل بدهند، می توانند در مواردی که 
دردسر ایجاد می کند به شورای نگهبان متوسل شوند تا نتیجه دلخواه به دست آید و 
سپس آن را در قانون اساسی می آورند تا اختیارات مردم در عرصه انتخابات محدود 

شده و خیال خودشان را برای همیشه راحت کند.

ســرویس سیاسی- یک فعال سیاسی با تأکید بر اینکه مشکات اقتصادی 
کشــور باید به صورت اساسی و ریشــه ای حل شود، گفت: دولت برای تصمیم 
گیری در زمینه ارز ترجیحی از نظرات کارشناسان استفاده کند. جال جالی زاده 
با بیان اینکه در مســئله حذف ارز ترجیحی دولت باید از نظر کارشناسان استفاده 
کند، اظهار کرد: این مسئله بدون در نظر گرفتن راهکارهای علمی به نتیجه مطلوب 
نخواهد رسید.وی در ادامه افزود: قیمت ارز در کشور ما به تحریم ها بستگی دارد 
و هر تغییر و تحولی در تحریم ها رخ بدهد تأثیر خود را بر ارز می گذارد. در حال 
حاضر هم بحث مذاکرات برای رفع تحریم ها همچنان مبهم و نامشخص بوده و 
تعیین تکلیف نشــده است. بنابراین تصمیم قاطعی در مورد ارز نمی توان در این 
شرایط گرفت.این فعال سیاسی درباره رانت ایجاد شده در تخصیص ارز ترجیحی 
تصریح کرد: هر قیمتی برای ارز تعیین شود عده ای که دارای قدرت و نفوذ بوده و 
راهکارها را می شناسند، سوءاستفاده می کنند. در دولت قبل هم همین افراد ارز را 
گرفتند اما حاضر نشدند کالا به کشور وارد کنند و فساد زیادی در این زمینه شکل 
گرفت. به نظر من بهترین تصمیم در این شرایط این است که بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد از نظر کارشناسان استفاده کند و تصمیم اساسی بگیرد. جالی زاده در پایان 
گفت: با راهکارهای موقت مثل افزایش یارانه مشــکل حل نمی شود. به نظر من 
یارانه خیانت به مردم کشور و هدر دادن سرمایه های ملی است و دردی از مردم دوا 
نکرد. در حالی که باید این یارانه ها صرف تولید و سرمایه گذاری می شد. بنابراین 
اتخاذ سیاست هایی مثل افزایش یارانه ها یک مسکن موقتی خواهد بود و کارآیی 

ندارد و مشکل اقتصاد باید اساسی و ریشه ای حل شود.

ســرویس سیاســی- ســخنگوی 
هیئت رئیســه مجلس گفت: هر نوع مذاکره 
و توافقــی باید منجر به گشــایش اقتصادی 
برای مردم شــود. سیدنظام الدین موسوی در 
جمع خبرنگاران در تشریح جلسه غیرعلنی 
مجلس با وزیر امورخارجه اظهار کرد: تأکید 
نمایندگان مجلس شورای اسامی آن بود که 
باید از طرف مقابل در مذاکرات تضمین های 
لازم به ویژه ضمانت های اقتصادی اخذ شود. 
وی بیان کرد: حرف نمایندگان آن بود که اگر 
به توافقی رسیدیم و شرکت های بین المللی 
به ایران آمدند و ســرمایه گذاری کردند، باید معاف از تحریم باشــند و نباید با هر 
تکانه بین المللی و تنش سیاسی دچار مشکل شوند و یا آنکه رئیس جمهور بعدی 
آمریکا انتخاب شود و بتواند مجدداً زیر تعهدات بزند و آن شرکت ها را تحریم کند.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسامی تصریح کرد: وزارت امورخارجه 
تاش و پیگیری های لازم را انجام می دهد تا ضمانت های لازم از طرف مقابل اخذ 
شود و آنان نتوانند زیر تعهداتشان بزنند. موسوی تأکید کرد: در این جلسه، نمایندگان 
و رئیس مجلس شــورای اسامی گفتند که مجلس از مذاکرات و توافق هایی که 
صورت می گیرد، حمایت خواهد کرد اما حتماً باید مذاکرات و توافق در چارچوب 
منافع ملی، سیاســت های کلی نظام و قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و 
صیانــت از حقوق ملت ایران باشــد. وی اضافه کرد: نکته مورد دیگر از ســوی 
نمایندگان مجلس شورای اسامی خطاب به وزیر امورخارجه آن بود که تعهدات 
جمهوری اسامی ایران باید با تعهدات طرف مقابل همپایه باشد و همخوانی لازم 
را داشته باشد.سخنگوی هیئت رئیسه مجلس ادامه داد: در واقع حرف نمایندگان 
مجلس شورای اسامی آن بود که به اندازه ای که ما تعهد می دهیم، طرف مقابل هم 

باید تعهد دهد و تعهداتشان هم باید ضمانت اجرایی داشته باشد.

ســرویس سیاسی- نماینده بهشهر در مجلس با بیان اینکه حجت الاسام 
رئیســی همواره در حوزه دفاع از حقوق عمومی پیشــتاز بوده است، متذکر شد: 
آزادســازی سواحل از تصرف دستگاه های دولتی و نهادها، موجب باز شدن قفل 
سرمایه گذاری در حوزه گردشگری ساحلی می شود.»غامرضا شریعتی« با اشاره 
به تأکید رییس جمهور بر آزادســازی فوری سواحل اظهار داشت: یکی از مزایای 
آزادسازی سواحل حفظ محیط زیست است اما مزیت دیگر این کار آن است که 
زمینه را برای استفاده هر چه بیشتر و بهتر عموم مردم از دریا فراهم می کند.وی با 
بیان اینکه اســتان های شمالی از مهم ترین و پرجاذبه ترین مقصدهای گردشگری 
بســیاری از مردم کشورمان است، افزود: قرار داشتن بخش اعظمی از سواحل در 
اختیار اشــخاص یا دســتگاه های دولتی باعث شده مردم عماً در استفاده از دریا 
با محدودیت های فراوانی مواجه شــوند یا حتی محروم بمانند.عضو کمیســیون 
عمران مجلس شــورای اسامی گفت: اختصاصی سازی و حضور دستگاه ها در 
سواحل موجب قفل شدن سرمایه گذاری در حوزه گردشگری ساحلی شده است 
و دستور رییس جمهور برای آزادسازی حریم ساحل قطعاً موجب بازشدن این قفل 
می شود.شریعتی خاطر نشان کرد: در دولت نهم نیز اقداماتی در راستای آزادسازی 
سواحل انجام شد که ناقص ماند اما دولت تدبیر و امید هیچ توجهی به این مسأله 
نداشت و این غفلت، تصرف رانتی سواحل و در نتیجه عقب افتادگی استان های 
شــمالی در حوزه گردشــگری را در پی داشــت.وی با ابراز امیدواری از اینکه با 
پیگیری رییس جمهور و همکاری همه نهادها و ارگان ها مشکل مردم در استفاده از 
ساحل به صورت ریشه ای حل شود، افزود: امیدواریم دولت بر تصمیم خود برای 
آزادســازی ســواحل سماجت کند و این راه را با قدرت ادامه دهد.نماینده بهشهر 
با اشاره به آثار مطلوب پیشگامی نهادهای دولتی در اجرای دستور رییس جمهور، 
گفت: اینکه دولت تخریب اماک ساخته شده در حریم ساحلی را از خودش شروع 
کرده، یقیناً کار با موفقیت همراه می شود؛ همان طور که اخبار به دست آمده از استان ها 

نشان می دهد روند آزادسازی دریا با قوت پیش می رود.
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سیاسی-سخنگوی  سرویس 
کمیســیون تلفیق لایحــه بودجه 
۱۴۰۱ مجلس شــورای اســامی 
گفت که بانک مرکزی موظف شــد 
مانده تســهیات و تعهدات کان و 
میزان پرداختی و مانده تســهیات 
و تعهدات اشخاص مرتبط و میزان 
پرداختــی هــر یک از بانــک ها و 
موسســات اعتباری غیر بانکی را به 
تفکیک اشخاص در دسترس عموم 

قرار دهد.
رحیم زارع در توضیح آخرین 
مصوبات کمیســیون تلفیق لایحه 
بودجــه ۱۴۰۱ گفت: در راســتای 
حمایت از ســاخت مسکن در سال 
۱۴۰۱ و اجرای قانون جهش تولید 
و تامین مســکن،  اعتبار بانکی ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومانی برای پرداخت 
تســهیات این بخش به ۴۰۰ هزار 

میلیارد تومان افزایش پیدا کرد.
وی افــزود: همچنیــن بانک 
مرکزی موظف شــد با اســتفاده از 
ســامانه اطاعاتی خود و اطاعات 
دریافتــی از بانک ها و موسســات 
اعتبــاری غیربانکــی بــه موجب 

مصادیق تعیین شده توسط شورای 
پــول و اعتبار، مانده تســهیات و 
تعهــدات کان و میزان پرداختی و 
مانده تسهیات و تعهدات اشخاص 
مرتبــط و میزان پرداختی هر یک از 
بانک ها و موسســات اعتباری غیر 
بانکــی را به تفکیک اشــخاص در 
دسترس عموم قرار داده و به صورت 
فصلی این اطاعات را به روزرسانی 
کند.  بانک ها و موسســات اعتباری 
غیــر بانکــی نیز موظف هســتند 
تمامــی ایــن مــوارد را به صورت 
 فصلی در اختیار بانک مرکزی قرار 

دهند.
تلفیق  کمیســیون  سخنگوی 
لایحــه بودجه ۱۴۰۱ خاطرنشــان 
کرد: به منظور رشــد و پیشــرفت 
کشــور از طریق ارتقای بهره وری 
و توسعه ســرمایه گذاری ها و پایه 
آمایش ســرزمین و همچنین پروژه 
های دانش بنیان و پیشــران با ایجاد 
صندوق پیشرفت و عدالت ایران در 
۳۱ اســتان کشور مقرر شد که برای 
هر استان در گام اول ۳ هزار میلیارد 

تومان اعتبار اختصاص داده شود.

وی افــزود: حــذف بند )ح( 
تبصره ۱۸ حذف شــد کــه در آن 
آمده بود که اداره دبیرخانه شــورای 
عالی مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی 
با حفظ شــخصیت حقوقی مستقل 
و بــا رعایت ضوابط زیر نظر رئیس 
جمهور باشــد لذا مصوب شــد که 
دبیرخانــه این شــورا ذیل وزارت 
اقتصاد اداره شده و حکم دبیر مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی توســط وزیر 

اقتصاد صادر شود.
زارع اضافه کــرد: در مصوبه 
دیگــری به دولت اجازه داده شــد 
تــا مبلغ پنج و نیم میلیــارد یورو از 

محل تحویــل نفت خام و میعانات 
گاز صادراتی بر اســاس قیمت روز 
صادراتی، طرح های پیشران جدید و 
نیمه تمام در زمینه خطوط راهبردی 
ریلی، کریدورهای اصلی جاده ای، 
توســعه ســواحل مکران، توسعه 
و فعال ســازی پتروپالایشــگاه ها 
و نیــروگاه هــای بــزرگ، حفظ و 
نگهــداری و تعمیــر تجهیــزات 
راهبردی نــاوگان امــداد هوایی، 
تقویت زیرســاخت های ارتباطی و 
تاسیســاتی واجا، اجرای طرح های 
زیرســاخت مناطق آزاد جدید و ... 

را اجرایی کند.

با تصویب کمیسیون تلفیق؛

وضعیت وام های کلان بانکی شفاف می شود
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